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صر توجيه التنمية بالعنا.  المناطق المدرية الحارة

الخضراء

عنوان البحث

باللغة 

:الانجليزية

Towards an environmental approach to control 

urban community in the arid region. Green 

Elements Oriented Development

:مكان الن ر

 :The 1st International Conference)تم عرضه في 
Towards A Better Quality of Life 24 - 26 

November 2017 Technische Universität Berlin 
Campus El Gouna, Egypt ) ثم نشر بواسطة المؤتمر على

الموقع 

(https://papers.ssrn.com/sol3/papers.cfm?abstra
ct_id=3162351) وموقع ،

https://papers.ssrn.com/sol3/papers.cfm?abstrac
t_id=3162351

- QOL conference proceedings:المجلد Paper No. 173 

Nov. 2017:رتاريخ الن 
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لحارةنحو توجه بيئي للتحكم في التجمعات العمرانية في المناطق المدرية ا

توجيه التنمية بالعناصر الخضراء

:الملخص

مجدد  المدد  الضرددراي فددي فجددرط يقدا تطى مجددع علددى مقرمةعتيددع الوردرية فددي  قددر  وقدد  م

د تمل ل حركة المرور ية. لرمل ل ثعني  كس د الجربو ، وتزويد سجع  المديية بى ئة ج دط ونظ فة

ق فداا الري تةرمد على الطعقة غ در اليظ فدة ، وايدعحط حركدة المشدعط مد  الطدرة المجمدة لروم د

مدواح الردي الجدف ومىعحئ الأخرر، إضعفة إلى اسرغلال الطعقة المرقدحط اليظ فة، واسرضدام ال

بطجدع بعلريم دة لروم ق  فدداف المدييدة الضردراي، يقدا ر. تمل ل انىةعثعت ثعني  كس د الجربو 

راي الورددرية مدد  خددلال تددوف ر مولدددات الأكسددق   الطى ةددي بمددع فددي  لدد  الأغط ددة الضردد

مددع يرةلددق والأشددقعر الرددي يقددا حسددعبجع لروديددد السددجع  والجحعفددة وكددال  وحدددات الرضطدد   ف 

.ع  المدييةبعلةيعصر الضرراي حاخل المديية م   جل تةويض الأوكسق   الميرج المةعحل لسج

ح ث الجحعفة يجدف الىوث إلى توف ر نجج ب ئي يمج  م  خلاله الروجم في عيعصر المديية م 

 كسدد د وعدددح السددجع  وتضطدد   الميددعيق الجرم ددة ، بيددعيع علددى مىددد  تةددويض انىةعثددعت ثددعني

.الجربو  بعلأكسق   ع  يريق المسعحعت الضرراي

الأكسدق   الةيعصر الضرراي، تأث ر الى   الأخرر، المؤشدر الأخردر،: الكلمات المفتاحية

.والريم ة الوررية



Towards an environmental approach to control urban community 

in the arid region. Green Elements Oriented Development 

Dr. Said Hassanien Al-Sayed

Lecturer at Thebes Academy

Email – siag_gis@yahoo.com

Abstract:

Green Cities is an idea that should be applied to our Urban Communities as soon as 

Possible to reduce carbon dioxide, and to provide city inhabitants with good and 

clean environment. The reduce of the Traffic which depend on the non-clean 

energy, and increase pedestrian movements is one of the important methods to 

achieve this goal and principals of the green, add to that the exploit of clean 

renewable energy, and the use of materials which reduce Carbon Dioxide emissions. 

To achieve the goals of the Green City it should be linked to the urban development 

by providing the natural oxygen generators include Green covers and trees which 

must be counted to determine the population, densities as well as the planning units 

in relation to green elements within the city in order to compensate produced 

oxygen equivalent of the city population.

The search aims to provide an environmental approach through which can control 

the city elements in terms of density, number of population and planning Hierarchal 

zones, based on the principle of compensating emissions of CO2 with Oxygen by 

greenery.

Keywords: Green Elements, Green House effect, Green index, Oxygen and Urban 

Oriented development
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البنيةلتكوينالخضراءوالمساحاتالمناطقلاستخدامنظرينموذجنحو

الجديدةالمصريةللمدينةالعمرانية

:الملخص

ع ج تطددورت المدييددة الم ددرية القديدددط وتضط طجددع مدد  خددلال تطى ددق بةددض اليظريددعت واليمدد

ة مددع الةعلم ددة الرددي شددجل  عمرانجددع، بةرددجع خطدد  مرددأثرا بيمددع ج المددد  المركزيددة والشددريط 

توججعت اخرى تطى ق بةض اليظريعت الةمران ة الاجرمعع ة محل المقعورط السج ية، وتم تطى ق

 ددق علددى الددىةض الاخددر محددل المددد  والموددعور الضرددراي او المددد  المسددردامة، وبةرددجع تددم تطى

.توججعت مة ية عل ه محل المد  الرجيولوج ة او المد  الى ئ ة او مد  الانررن 

 ر م  الرغ رات ونر قة للرطور الرجيولوجي الجعئل الاي تم في الةموح الاربةة المعض ة حدث الجح

ممدع احى الدى الةمران ة كير قة مىعشرط لرغ ر المقرمع ومطلىعته ورغىعته وسدلو  الافدراح حاخلده

وتغ رت تغ ر نم  الاسرضدام حاخل المد ، ح ث تغ رت نسا الضدمعت واسلو  الو ول عل جع

  عيعصدر وسعئل اليمل وبعلرعلي تغ درت الطدرة والمسدعرات، فداا بعلاضدعفة الدى تغ در الةديدد مد

.المديية ممع احى الى تغ رات جزرية في تضط   المد  وتشج ل عمرانجع

ظجدر وم  خلال الرغ رات وعدم ثىعت بةض عيعصر المدييدة الاسعسد ة محدل الضددمعت والطدرة

رورط ق ور اسرضدام بةض اليظريعت واليمع ج في تشج ل المد  القديدط ممع حعع الى وجوح ضد

ر الةيعصدر لةمل نمو ج نظري جديد لرشج ل المديية وعمرانجدع بجدل مسدرويعته ويةرمدد علدى اكحد

.احر عجع وثىعتع بعلمديية

رشدج ل ويجدف الىوث الي اسرضدام الميعيق والمسعحعت الضرراي الردي تمحدل رئدة المدد  كدأحاط ل

.الميعيق الةمران ة بعلمد 

دط، المد  الضردراي وموعورفدع، الميدعيق الةمران دة ومسدرويعتجع، المدد  القديد:كلمات مفتاحية

.اليظريعت واليمع ج الرضط ط ة



Towards a theoretical model to use green Zones and areas 

for urban structure formation of the new Egyptian city

Dr. Said Hassanien Al-Sayed

Lecturer at Thebes Academy

Email : siag_gis@yahoo.com

Abstract: 

The new Egyptian city planning were developed by applying some of the 

theories and of international models that formed their urban structure, some 

plans influenced by the models of central and linear cities and affected by 

the application of neighborhood social theory. Other trends were applied on 

other cities such as green cities and hubs or sustainable cities, some 

specific trends such as technological cities, environmental cities or Internet 

cities were applied on Egyptian cities too.

many urban changes have taken place as a direct result of the society 

change as a result of the tremendous technological development that has 

taken place in the last four decades, the society demands, desires and 

behavior were changed and has led to some changes in pattern of uses 

within the cities, services rates, method of obtaining them have changed, 

transportation systems have changed too. All of that affect many elements 

of the city, which led to core changes in city planning and its urban

formation.

And through the changes and instability of some of the basic elements of 

the city, such as services and roads, some planning theories and city 

models becomes not applicable nor effective for formation of new cities, this 

increase the necessity of a new theoretical model to guide and controls the 

Egyptian new cities urban structure formation at all levels and depends on 

the most constant and important elements in the city (Green elements).

The Aim of the research: The research aims to use green areas and zones 

that represent the city lungs as a tool to form and Guide city urban areas in 

at all planning levels.

The research will follow the inductive approach, starting by collecting data 

that is relevant to research topic of interest. Then looks for patterns in the 

data by analyzing them, and then working to develop a theory that could 

explain those patterns.

Keywords: Green cities - Green axes - urban areas and levels - new cities -

theories and planning models.
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المصريةةالعمرانيالمجتمعاتوتقويملتقييمكأداةالمرنالتخطيطمفاهيمتطبيق

الكوارثبعد

، حددث  الةديدد 2011ييدعير 25بةد ثورات مع يسمى بعلرب ع الةربي والري بد ت في م ر في 

ظجدور م  الجوارث في الةديد م  المد  الم درية، كمدع  حت الرغ  درات الجى درط فدي المدد  إلدى

.ة كوروندعجعئودوصدمعت شديدط يةعني ميجع المقرمع، بمع في  ل  الرجديدات الرضريى ة الأخرى 

ىرو ددل علددضددغوي اجرمعع ددة يويلددة المدددى محددل الىطعلددة وضددة  التلدد  الجددوارث الددى حت

الىي دة الرور دة، القريمة والرشرح، وكال  الرضريا المرةمد للج عكدل الوردرية وانرشعر و،الرةل م

.بشجل مىعشر  و غ ر مىعشر، إلى تدفور المد  وتغ  ر السلو  الىشري نوو الأسو 

ضرد مودصرمرر  للتخطيط الالومنهجية التنمية المرنة يهدف البحث إلى التعرف على مفاهيم و

ف بشكل إيجابي المد  المصرية لزيادة قدرتها على التعافي والتكيعلى، وتطبيقها تلك الكوارث

نررا غيررر المتوقعررة، بمررا فرري رلررك الءرروراغ ووبررا  كوروومررا الوررروف لو التحرردياغ المت يرررة 

ي الحيرراة والنمررو الصررح. للحفرراو علررى الجررودةوتهرردف ت يررر المنررا ، الناتجررة عرر  والكرروارث 

كمرا . قبلية، وتحقيق لنومة دائمة يمكنها الحفاو على الموارد للأجيال الحاليرة والمترتللمواطني 

رية م  حيرث لتقييم وتقييم المد  المص( نمورج تقييم مرونة المد )تتهدف إلى إنشا  لداة مءل 

ا المجتمرة لتقويرةخطرة مرنرعمرلتيتراعد رلرك فري ممرا . صرد الكروارثقدرتها على الصمود

رهرا تتضم  تياتاغ وبررام  وإجررا اغ لخررم يمكر  اتخاوالحفاو على مقدراته، هره الخطة 

. لورروففي العديد م  القطاعاغ لتحتي  قدرة المجتما على التعامل مرا المخراطر لو ت ييرر ا

،ي المترتقبلللكروارث فرالترثءير المردمر وبالتالي، يمك  لتخطريط المرونرة ل  يقلرل مر  تكراليف
.ةالأخطار الطبيعية لو البشريحدوثوقغ التعافي بعد ويقللالتعافي منها ترعة و

تخدام اتررتحقررق تيتضررم  البحررث تعريررف مفرراهيم تخطرريط المرونررة، وا ءررار والأهررداف الترري و

فضررل الأراضرري المرنررة، ومعررايير التنميررة، والخطررط لو التياترراغ الأخرررم للاتررتعداد بشرركل ل

لعمرل ضرد والض وط المحتملة، وكرلك المتاعدة على تطروير المعرايير التري تترم  بامخاطرلل

.غير المتوقعةالكارءية الأحداث 

ترردمير مفرراهيم تخطرريط القرردرة علررى الصررمود، الكرروارث، التخريرر  و: رئيساايةكلمااات مفتاحيااة 
.، تدابير الاتتجابة للكوارثالمتتدامةالمد ، معايير التنمية



The application of resilience planning concepts as a tool for 

Assessment and evaluating Egyptian urban communities to achieve 

resilience after disasters

Said H. Al-Sayed, Doctor at Thebes Academy- High Engineering institute, Egypt

Yousef A. ElSayed, Doctor at Thebes Academy- High Engineering institute, Egypt

Sahar S. Gadou, Doctor at 6 October University - Faculty of Engineering, Egypt

Abstract

After the revolutions of the so-called Arab Spring which begin in Egypt at January 

25, 2011, many disasters occurred in many Egyptian cities, and also significant 

changes in cities led to the emergence of severe shocks suffered by the community, 

including other subversive threats as Corona pandemic, long-term social pressures 

like unemployment and poor access Barriers to education, crime or homelessness, as 

well as deliberate sabotage of urban structures and infrastructure, directly or 

indirectly, have led to the deterioration of cities and the change of human behavior 

for the worse.

The research aims to identify the concepts and methodology of resilience planning, 

and apply them to Egyptian cities to increase its ability to recover and adapt 

positively to un expected changing circumstances or challenges, including 

Revolutions, Corona pandemic, disasters and climate change, to maintain quality of 

life and healthy growth, and to achieve permanent systems that can preserving 

resources for present and future generations. It will also aim to create a tool as (Cities 

resilience assessment form) for assessment and evaluating the Egyptian Cities for its 

resilience. That will help to make a community resilience plan includes policies, 

programs and other actions that can be taken in many sectors to improve a society's 

ability to cope with risks or change circumstances. Resilience planning can thus 

reduce future disaster response and recovery costs and improve recovery time after 

natural or human hazards events. The research will include the definition of 

resilience planning concepts, implications and objectives that aim to update flexible 

land-use codes, zoning, development criteria, incentive programs, and other plans or 

policies to better prepare for potential shocks and pressures, and also help to develop 

standards that allow action against unexpected events.

Keywordsresilience planning concepts, Disasters, Sabotage and destruction of cities, 

Development criteria, Disaster response measures
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لادارة جمهورية ( العاصمة الابدية)العاصمة الادارية العالمية وتناغم مع القاهرة 

مصرية جديدة

سعيد حسنين السيد

Siag_gis@yahoo.comمةجد ي ىة الةعلى للجيدسة

:المستخلص

ل الدولة، تةد الةواصم م  المد  الجعمة في كل الدول ل س فم  لجونجع مديية الاحارط والروجم في مفعص

عييوفع، بل ولا لجونجع تأوي عدحا مة يع م  السجع  ولا بسىا الانشطة الةديدط الري يمج  ا  يمعرسجع ق

ل الامدر واح عنع ي د. لانجع تةرىر مركز حرري اسعسي في الدولة واكحر المد  علاقة بعلدول الاخرى

ميعسىة لوضع بمد  الةواصم ا  تفرمر الى الاحوات والامجعن عت الري تقةلجع تموم بمجعم الوجم بطريمة

و نمدل الدولة وحقم قعيي جع وتزيد مشعكلجع واامعتجع الدى الدرجدة الردي يسدروجا مةجدع نمدل الةعصدمة ا

طدورط ة الةعصمة الوعكمدة والاحاريدة الدى موقدع اخدر يردوفر ف ده الامجعن دعت والانظمدة المرطبةض انش

م بجدا  وقدد مدرت الةديدد مد  حول الةدعل. للم عم بعحارط الدولة م  خلالجع وحل المشعكل بعلةعصمة المديمة

نجر الي ل الرقربة وميجع م ر الري قعم  بيمل الةعصمة الاحارية لجع م  المعفرط الى موقع مروس  ب  

والمضطدد  علددى مىددعحئ المددد  الاك ددة ومسددرضدمة( الةعصددمة الاحاريددة القديدددط)وموددور قيددعط السددويس 

رب  السريع مع لاحواتجع الرجيولوج ة بجدف توف ر ممومعت ح عت ة ج دط للسجع  وتسج ل احارط الدولة وال

.عواصم الدول الاخرى

عىمرية المجع –المديية الاك ة –الةعصمة الاحارية –القمجورية القديدط : كلمات مفتاحية

 دعت بدقدة، وبةدد يرم اسرضدام الميجج الرول لي ح ث يرم تول ل المشجلة وحراسة القزئ:منهجية الدراسة

. ل  تج ئة الموضوع بشجل كلي ثم اسريىعي الأحجعم، وم  ثم الرةم م

mailto:Siag_gis@yahoo.com


The global administrative capital and harmony with Cairo 

(the eternal capital) to administer a new Egyptian Republic 

Abstract:

Capitals are important cities in all countries, not only because they are the city of 

administration and control of the main parts of the state, nor because it harbors a 

certain number of residents, or the many activities that its residents can practice, but 

it is considered a major urban center in the state and the most connected city to 

other countries. Sometimes the administrative capitals suffer from lack of tools and 

capabilities that make them perform the functions of governance in an appropriate 

manner. the capital’s urban situation and the size of its residents, and increase their 

problems and crises to the extent that it is necessary to move the capital or transfer 

some of the its administrative bodies and activities to another location where the 

capabilities and advanced systems are available to carry out the state administration, 

and also solve the problems of the old capital. Many countries have gone through 

this experience, including Egypt, which moved its administrative capital from Cairo 

to an intermediate location between the Nile River and the axis of the Suez Canal 

(the new administrative capital). It is planning concept based on the principles of 

smart cities and uses their technological tools with the aim of providing a good life 

necessity for the population, facilitating state administration and quick and easy 

linking with the capitals of other countries.

Study methodology: The analytical method is used, where the problem is analyzed 

and the details are carefully studied, and then the topic is fully prepared, then 

judgments are elicited, and then generalized.

Keywords: the new republic - the administrative capital - the smart city - the genius 

of the place
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النقل الحديثة الذكية على الهياكل العمرانية للمدنوسائل أثر 

:الملخص

ور لنومرة يتثءر الهيكل العمراني للمدينة بالعديد م  العوامرل بمرا فري رلرك تطر

ر حترى القرر  في نهاية القر  التاتا عشرالنقل وتكنولوجيا النقل ولنواع النقل

مرد  نتيجرة الحادي والعشري ، مما لدم إلى تحول كبير في البنية الحضرية لل

الأولري  التطرور التكنولروجي فري العقردي فم  خلال دراتة تطورها التريا، 

مرر  القررر  الحررادي والعشررري  ، كانررغ هنرراك العديررد مرر  الم شررراغ علررى ل  

غ النقرل، لنومة النقل الجديدة تت دي إلرى ت ييرر جروهري فري لترالي  وشربكا

يديررة التقلبمرا فري رلررك ترياراغ الأجرررة الطرائرة والأجرررة بردو  لنومررة القيرادة 

العربيرة،  ربيرة والالتي تيتم تطبيقها قريباً في العديد م  المد ( بدو  تائق)

ية لتنفيرر حيث تقوم بعض الدول حالياً بدعم وتجهيرز المرد  بالخردماغ الأتاتر

.هره الأنومة، مما تي ءر على تشكيل الهياكل الحضرية للمد 

كررل الهردف مر  البحرث هررو دراترة ترثءير لنومرة النقررل الركيرة الحديءرة علرى هي

جررة تطبيررق المدينررة العربيررة ، والت يررراغ الترري تررتحدث فرري مرردننا الحاليررة نتي

ف ترو. لتشكيل هياكرل هرره المرد . لنومة النقل هره وكرلك إعداد تصور عام

المقترحة فري يتبا البحث النه  الاتتقرائي الري يبدل بالملاحواغ والنورياغ

.نهاية عملية البحث نتيجة للملاحواغ

-جيررا النقررلتطرروير تكنولو-التنميررة المتررتدامة: الكلمااات المفتاحيااة الرئيسااية

.الهياكل الحضرية للمدينة-نوام النقل الركي



The impact of the smart modern transportation

on urban structure of the cities

Dr. Yousef A. Essayed - Dr. Said Hassanien Al-Sayed

High Institute of Engineering-Thebes Academy for Sciences-Cairo-Egypt

Abstract:

The city urban structure is affected by many factors including the evolution of

transport systems, transportation technology and kinds of transport at the end of the

nineteenth century up to the twenty-first century, which led to significant

transformation of cities urban structure as a result of its fast development, the

technological development in the first two decades of the twenty-first century,

there have been many indications that the new systems of transport will result a

fundamental change in the methods and networks of transport, including flying

taxis and taxis without a driver systems which will be applied soon in many Arab

cities, where some countries are currently support and equipping cities with basic

services to implement these systems, which will affect the formation of city urban

structures.

The aim of the research is to study the impact of smart modern transportation

systems on the structure of Arab city, and the changes that will occur in our

existing cities as a result of the application of these systems of transport as well as

prepare a general perception of the formation of the structures of these cities.

The research will follow the Inductive approach which starts with the observations 

and theories are proposed towards the end of the research process as a result of 

observations.

Keywords: Sustainable Development- Transportation Technology development-

Smart Transportation System- city urban Structures
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خطيطالتأساليببينالمصريةالجديدةالألفيةلمدنالعمرانيالهيكلتحول

العقاريالسوقوقوةالعمراني

:الملخص

ع المعض ة، ظجرت الةديد م  المد  القديدط في م در، بمدع فدي  لد  على مدار الأربة   ععمع

نشدأتجع ويلاحظ    فيع  الةديد م  الرغ رات الةمران ة في فا  المدد  ميدا بدايدة. مد  الألف ة

تشددمل مسددعحة المدييددة و نمعيجددع وخ عئ ددجع ومةدددلاتجع ونسددىجع لاسددرضدامعت. وحرددى ا  

الأراضددي حاخددل المدييددة محددل انضفددع   و ايددعحط نسددا بةددض الةيعصددر، واخرفددعي بةددض

ر حاخدل الاسرضدامعت، بعلإضعفة إلى نمل بةض الاسرضدامعت م  مجعنجع المةرعح إلى مجع  آخد

ا  علأمم المرودددط إلددى    الةديددد مدد  الأسددىع   حت إلددى فددبددالجعب رددعت خل ددوقددد . المدييددة

سددرضدم الرغ  ددرات محددل تغ  ددر س عسددعت الإسددجع  والمشددعركة المويددة للمطددعع الضددع  الدداي ي

ا يةرمد على تفر لات الةملاي في تطوير الةديد م  ميعيق ال ع مىرجرع ع تغ  ر نمو جع مد  و يرع

ل ددة ويةرمددد فدداا اليمددو ج القديددد علددى اسددرىدال الضدددمعت الأسعسدد ة المو. س عسددعت الإسددجع 

.بعلمراكز بمسعحعت خرراي وترف ج ة

ف ددة يجدددف الىوددث إلددى رصددد الرغ ددرات والروددولات الةمران ددة الرددي تودددث حاخددل المددد  الأل

ة ي عت وحرى حاخل ميطمة المعفرط الجىرى في م ر ميا بداية نشأتجع في  واخر السىمل ون ةال

بةدض حراسدة الأسدىع  المضرلفدة الردي  حت إلدى فدا  الرغ  درات، ثدم اسدرضلا ايرع ا  ، و

لرضط   ووضع الضطوي الإرشعحية والأسس والمةعي ر الري تسععد على تطوير ا،المؤشرات

.الورري لج جل المد  الألف ة القديدط الرئ س ة في م ر

رية، الرضطد   مد  الألف ة القديدط، الرغ رات والروولات الور: المفتاحيةالكلمات الرئيسية

.الورري، س عسعت الإسجع  و نمعي الإسجع 



Urban Structure Transformation of Egyptian New Millennial Cities between 

Urban Planning Methods and Real Estate Market force

Dr. Youssef abdelhakeem Elsayed - Dr. Said Hassanien Al-Sayed

(High Institute of Engineering-Thebes Academy for Sciences-Cairo-Egypt, 

johakeem@hotmail.coml)

(High Institute of Engineering-Thebes Academy for Sciences-Cairo-Egypt, 

siag_gis@yahoo.com)

ABSRACT:

Over the past forty years, many new cities have emerged in Egypt, including 

millennial cities. It is noticed that there are many urban changes in these cities since 

the beginning of their inception until now. Including city area, patterns, 

characteristics, rates and percentages of land uses within the city as the decrease or 

increase of some elements ratios, disappearing of some uses, in addition to transfer 

of some uses from its usual place to another inside the city. UN- Habitat conclude 

that many reasons have led to these changes as the change of housing policies and 

the strong participation of private sector who use an innovative model based on 

customer preferences in development of many cities areas and also the change of 

housing policies. This new model depends on replacing the domestic basic services 

in the centers by green areas and recreational.

The research aims to monitor the changes and urban transformations occurring 

within the major millennial cities within Greater Cairo region in Egypt since the 

beginning of its inception at late 1970s up to now, studying the different reasons that 

led to these changes, then deriving some indicators and set guide lines and put 

foundations and standards that help to develop urban planning of major new 

Millennial cities structure in Egypt.

Key words: New Millennial Cities, Urban changes and transformations, urban 

planning, Housing policies and housing patterns.
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المخططة دور التخطيط الاستراتيجي في التنافس العمراني المكاني ما بين المناطق

.والمناطق الغير مخططة داخل المناطق الحضرية من اقليم القاهرة الكبري

:ملخص البحث

مضرلفدة حاخدل الاسرةمعلات تريعفس وتر عرع ف مع ب يجدع لجدي تسد طر علدي مسدعحعت الاراضدي ال

مراكز المد  المديية، ففي بةض الاح ع  نقد ا  الاسرةمعلات الضدم ة والاسرحمعرية تس طر علي

السددجي ة وعلددي الميددعيق الرددي تزيددد ق مرجددع نر قددة لامجعن ددة الوصددول، فددي حدد   ا  الاسددرةمعلات

مدة الاقدل تس طر على ميعيق اخرى، وكال  تىوث الاسرةمعلات ال يعع ة ع  الميعيق  ات الم 

جو  فيع  ويوجد فيع  تيعفس م  نوع اخر ح ث يمج  ا  ي. خعصة مع يريعسا ميجع ب ئ ع ومجعن ع

مضططدة س طرط للميعيق المضططة على موقع مع فدي حد   توردل بةدض الميدعيق السدجي ة الغ در

  وميدددا تطى دددق الرضطددد . لميدددعيق اخدددرى مو طدددة بجدددع، فجدددي تريدددعفس ايردددع لاحدددرلال المواقدددع

ميع لم يظجر اثر واضح على حور للرضط   الاسررات قي في2008الاسررات قي في م ر ععم 

 در الميعيق غ ر المضططة م  احرلال للاراضي الفرعي او توويل المضطد  ميجدع الدى ميدعيق غ

 ة مضططة، وكال  عدم المدرط على توويل الميعيق الغ ر مضططة الى مضططة لةدم وجوح امجعن

.للرغ  على اصوع  الملج عت الضعصة

رية يجدددف الىوددث إلددى إنشددعي خريطددة توضددح الرفععددل بدد   الميددعيق الوردد:الهاادف ماان البحااث

 قي المضططة وغ ر المضططة حاخدل المدييدة، وتددع م وتةزيدز بةدض  حوات الرضطد   الاسدررات

عيق الري تسعفم في حل ال راع ب   الميعيق المضططة وغ در المضطدة بجددف ميدع سد طرط الميد

.الغ ر مضططة على اراضي المد 

حراسددة وتول ددل مدييددة شددىرا الض مددة كعحددد مددد  الميطمددة)يةرمددد فدداا الىوددث علددى :المنهجيااة

.كدراسة حعلة لرطى ق الميجق ة( م ر-الوررية لميطمة المعفرط الجىرى 

رةمعلات الاسد–الميعيق المضط  والغ ر مضططة -ميجج الرضط   الاسررات قي: كلمات مفتاحية

.المريعفسة



The role of strategic planning in Spatial Competing between planned and 

unplanned urban areas of Greater Cairo

Dr. Said Hassanien Al-Sayed

(High Institute of Engineering-Thebes Academy for Sciences-Cairo-Egypt, 

siag_gis@yahoo.com)

Abstract:The urban uses compete to dominate different areas of the city, The 

services and commercial uses usually dominate the city centers due to its 

accessibility, and Industrial uses are also looking for areas with lower value and 

environmentally suitable, while residential uses distributed near to the services 

centers and jobs generator areas. Urban areas and uses also compete according to 

their planning status to become planned or unplanned, the planned residential uses 

are distributed regularly around services or greens, and usually away from pollution-

generating areas such as industry, while the unplanned uses are distributed either 

around these planned areas or around areas of employment generation, especially 

trade, services and industrial activities. This explains the spread of slums and 

unplanned areas on the outskirts of the city or around industrial areas. The applied 

urban planning approaches have an effective role on arranging areas, and ensuring 

that they do not turn into slums or informal areas. Egypt applies the comprehensive 

planning approach from 1950th until 2008 where the strategic planning approach was 

applied for guiding urban development plan. The research will focus on studying the 

role of applied planning approaches in Egypt to control areas planning status 

specially the strategic planning which has not shown a clear positive impact on urban 

areas even with the participation of civil society and its groups, and also could not 

control occupation of land areas by the domestic land use.Research Aim: To 

examine the role of applied planning approaches in controlling the state of urban 

areas in Egypt, and to reinforce the strategic planning tools that contributes to solve 

the conflict between planned and unplanned areas inside the city, and also to create a 

map that illustrate the interaction between planned and unplanned urban areas inside 

the city.

Methodology: The descriptive approach will be followed by describing the 

phenomenon, the variables related to it, and the factors that affect it, and then 

extracting and generalizing the results, and then use the experimental approach by 

studding and analyze the urban area of Greater Cairo region, Egypt as case study to 

apply the approach to formulate theories and axioms according to an ordered system. 

For the aim of the research an urban map will be drawn that will divide the areas 

within the study area into three types according to their urban aspects (Planned area-

Unplanned areas, Areas under development are undeveloped areas).

Key words: Strategic planning approach, unplanned areas, planed areas, competitive 

uses
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